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Veselé Velikonoce...

Zastupitelstvo obce
10. zasedání Zastupitelstva obce Střelice se

konalo 11. března 2004 a zúčastnilo se ho
14 členů ZO.

Zasedání zahájil starosta obce Mgr. Mareš
v 19 hodin. Úvodem seznámil přítomné
s programem jednání.

Ověřovatelkami zápisu byly zvoleny paní
Ing. Pavlíková a paní Hloušková, do návrhové
komise pak pan Ing. Chloupek a paní Mgr. Fialová.

Mgr. Mareš seznámil s plněním usnesení
z 9. zasedání ZO. Zpráva byla stručná,
neboť nikomu nebyly uloženy žádné úkoly.

Místostarosta RNDr. Luděk Sklenář podal zprávu
o činnosti Rady obce v období od 9. zasedání
zastupitelstva do dnešního dne. Rada zasedala
celkem 2 x, 16.2. a 1.3.2004. Dne 11.2.2004
podal člen rady pan Patrik Smutný písemnou
abdikaci na člena RO a od tohoto data je rada
čtyřčlenná.

Starosta seznámil s tím, že je třeba oficiálně
zřídit Jednotku sboru dobrovolných hasičů
Střelice. Jednotka existuje již od roku 1996,
je zařazena v plánu plošného pokrytí č. 3,
ale nebyla zřízena oficiálně, což je nutné,
pokud budeme požadovat příspěvek od JMK
na ochranné a věcné prostředky. Z důvodu
schválení zřizovací listiny bylo svoláno i toto
zasedání ZO, neboť uzávěrka žádostí o dotace
je 12. března. Členové zastupitelstva odhlasovali
zřízení Jednotky sboru dobrovolných hasičů obce
Střelice podle zákona č. 128/2000 Sb., o obcích,
v platném znění, § 35, odst. (1) a § 84, odst. (2),
písm.e), a také schválili zřizovací listinu Jednotky
sboru dobrovolných hasičů obce Střelice ze dne
11.3.2004 s účinností od 1.1.1996.

V souvislosti s výstavbou cesty k fotbalovému
hřišti starosta informoval, že 26.2. se konalo místní
šetření, při němž manželé Benáčkovi vyslovili
nesouhlas s vydáním územního rozhodnutí
pro tuto stavbu, neboť jsou přesvědčeni, že hluk
způsobený chodci bude rušit pohodu jejich
bydlení. Souhlas podmínili tím, že jim obec
přispěje na zbudování odhlučňovacího plotu
částkou 100.000,- Kč. Rada s tímto požadavkem
nesouhlasí a předložila jej ke zvážení
zastupitelstvu, které ho zamítlo.

Mgr. Mareš sdělil, že dne 11.2.2004 rezignoval
na funkci v Radě obce Střelice pan Patrik
Smutný. Je třeba zvolit místo něho nového člena
rady, nejlépe za KDU-ČSL, neboť taková byla
původní dohoda. Rada obce navrhuje volbu
aklamací, tj. zvednutím ruky, což bylo schváleno.
Poté starosta požádal zastupitele, aby navrhli
kandidáta do Rady obce. Ing. Fučík řekl, že je
pověřen KDU-ČSL, aby oznámil, že nenavrhují
žádného kandidáta. Mgr. Fialová navrhla za člena
rady Ing. Chloupka, který návrh přijal a také byl
členy zastupitelstva do této funkce zvolen.

Následně je třeba navrhnout nového předsedu
kontrolního výboru místo Ing. Chloupka.
Ing. Chloupek navrhl pana Patrika Smutného,

ale ten návrh nepřijal. Starosta doporučil
posunout řešení tohoto problému do příštího
zasedání zastupitelstva.

V různém se řešily tyto body:
a) Rozpočtové opatření č. I/04 - změny

vyplynuly z upozornění JMK, že máme jinak
zahrnuty neinvestiční výdaje na žáky, dále
z finančních plnění, ale i ze schválení našich
požadavků u neinvestičních příspěvků na žáky
v sousedních obcích. Příjmy i výdaje se zvýšily
o 1.502.400,- Kč, takže po úpravách činí rozpočet
pro rok 2004 na straně příjmů i výdajů
42.170.400,- Kč a členové ZO ho takto schválili.

b) RNDr. Sklenář informoval o stavu ČOV -
- VHS předložily harmonogram zkoušek, do 22.3.
budou provedeny jednotlivé zkoušky, nejpozději
do konce března komplexní zkoušky. Zkušební
provoz, který se týká vlastní ČOV, ale i čtyř
čerpacích stanic v obci pro výtlačné řady a dále
nově zbudovaných i starších kanalizací, by měl
být zahájen poslední týden v dubnu. Obec bude
svolávat občany po ulicích a informovat
je podrobně o povinnosti a podmínkách připojení
na veřejnou kanalizaci. Je nutné připojení asi
2.000 obyvatel, jinak obci hrozí odejmutí části
dotace, kterou dostala na výstavbu ČOV od státu.

V diskusi Ing. Fučík vystoupil s tím,
že vzhledem k očekávanému nedostatku
finančních prostředků navrhuje zvážit možnost
stanovit předem příjmy z DPS a v této výši by si
obec mohla vzít úvěr. Starosta odpověděl,
že o této možnosti budeme uvažovat.

Pan Štveráček poděkoval jménem SDH
starostovi a místostarostovi za úsilí,
které vynaložili na získání dotace. Naše zásahová
jednotka patří k nejlepším na okrese a je nutné,
aby její členové měli kvalitní ochranné oděvy.

Návrh usnesení 10. zasedání Zastupitelstva
obce přečetl pan Ing. Jiří Chloupek a členové
ZO ho schválili.

Závěrem starosta obce poděkoval přítomným
za účast a ukončil zasedání ve 20:35 hodin.

Zapsala: Ivana Pešková

Rada obce
Rada obce (dále jen RO) zasedala celkem

dvakrát, a sice na 32. a 33. zasedání. Dne 11.2.
podal člen rady pan Patrik Smutný do rukou
starosty obce písemnou abdikaci na člena RO.
V důsledku toho byla RO od tohoto data
čtyřčlenná. Projednávala a řešila následující
záležitosti:
• schválila postupně vydání Střelického

zpravodaje č. 4 (duben) 2004,
• ve spolupráci se stavební komisí opět řešila řadu

žádostí ke stavebním aktivitám našich občanů,
• proběhl šestý kontrolní den stavby bytového

domu; dokončují se vnitřní omítky, provádí se
zateplování stropů, rovněž se dokončuje
instalace rozvodů ústředního topení
v jednotlivých bytech; koncem března se
začne budovat napojení domu na kanalizaci
a plyn, dále se postupně bude upravovat
prostranství před domem z hlediska parkování
vozidel; podle projektu by zde měl vzniknout
k parkování mírně větší prostor než je
v současné době,

• ČOV: proběhl 30. kontrolní den; práce se
pomalu, ale jistě blíží ke konci; propojovací
vedení mezi objekty ČOV jsou již hotova;
vylepšený automatický přenos dat ze čtyřech
čerpacích stanic byl obcí zamítnut,
protože představoval navýšení 290 tisíc Kč;
přenos bude zajištěn pomocí mobilní sítě
GSM; VHS předložilo harmonogram
komplexních zkoušek, které mají být
ukončeny 31.3.2004; zahájení zkušebního
provozu ČOV se plánuje na poslední dekádu
dubna 2004,

• pro předání ČOV do zkušebního provozu a
budoucímu provozovateli VAS, a.s. musí obec
zajistit vypracování kanalizačního řádu obce,

• obec informuje občany o jejich povinnosti se
př ipojit na stávající kanalizaci a dále
o podmínkách připojení prostřednictvím
letáku do každé nemovitosti - stavby; v tomto
zpravodaji je ještě o tom další informace,

• u III. změny územního plánu se rozeběhlo
schvalování její konečné fáze, a to fáze
návrhu, kdy byl návrh podle schváleného
zadání rozeslán povinným organizacím; jeho
veřejné projednání s dotčenými organizacemi
a s občany se bude konat dne 31.3.2004
v budově Obecního domu ve Střelicích
v 15:00 hodin; připomínková část projed-
návání ÚP končí 20.4.2004,

• dopravní systém IDS: na Kordis JMK byly
odeslány shromážděné připomínky občanů
i institucí (celkem 8), RO požaduje jejich
zahrnutí do řešení a odpověď, jak budou
připomínky řešeny,

• po poradě s právničkou byla uzavřena
smlouva na pronájem restaurace „U nádraží“,
s panem Krajíčkem, majitelem restaurace
„U Kukačky“; základní rysy smlouvy jsou:
doba pronájmu 10 let, nájem 9.000,- Kč
za měsíc, investice nájemce 1 mil. Kč tento
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rok, obec 0,5 mil. Kč od roku 2005, kontrola
investic obcí, platba veškerých služeb (plyn,
voda, elektř ina, telefon) nájemcem,
přednostní právo pronájmu na další období;
v současné době již nájemce provádí v objektu
restaurace tolik potřebné opravy ohlášené
našemu SÚ,

• ve věci budování chodníku pro pěší na hřiště
Sokola Střelice a do dalších částí obce bylo
vypsáno řízení pro územní rozhodnutí a 26.2.
na toto téma proběhlo místní šetření;
nesouhlas účastníků řízení, sousedů manželů
Benáčkových, v této věci poněkud komplikuje
řízení (možná je zpomalí); výsledek tohoto
šetření byl předložen jednání desátého ZO,

• jelikož dne 26.3.2004 pomine břemeno vložené
obcí na cestu pana Janulíka, bylo jednáno
ve věci dalšího přístupu na hřiště po jeho cestě;
výsledkem je domluva, že přístup pro pěší
bude zajištěn po pozemku budoucí nové cesty,
který již obec vlastní, a to prozatím v provizorní
podobě; pan Janulík nebude bránit v nutném
případě příjezdu sanitky nebo hasičů po jeho
cestě; k tomu je třeba dodat, že obec podcenila
dobu trvání změn v postupu, který byl
odsouhlasen na ZO č. 4 dne 25.3.2003 a byl
odhadnut na dobu 1 roku,

• na stavbu sociálního zařízení koupaliště bylo
vypsáno SÚ sloučené územní a stavební
řízení; na stavbu kanalizace pro čerpání
splašků z koupaliště bylo vypsáno územní
řízení; obě stavby buly projednány na místním
šetření 23.3.2004;

• stavba kanalizace pro čerpání splašků
z koupaliště je podle vyjádření odboru ŽP
MěÚ Šlapanice vodoprávním dílem a bude ji
povolovat tento odbor,

• pro mezinárodní spolupráci v rámci programu
Partnerství pro Evropu obyvatel jsme spolu
s městy Oslavany a Velká Bíteš a s obcemi
Malhostovice a Strážek založili neformální
zájmové sdružení s pracovním názvem „5T“;
proběhlo další jednání v Itálii, navázal se
přímý kontakt s další obcí; uskupení 5T
ve spolupráci s dalšími našimi obcemi, s JMK,
s organizací RegionServis, M&C a dalšími
subjekty př ipravuje na srpen konání
konference o partnerství s obcemi z Itálie
na téma pohybem ke zdraví, zaměřeno
na budování cyklotras; konference se má
konat v Oslavanech nebo ve Velké Bíteši;
na její konání se bude podle vypracovaného
projektu žádat dotace od EU (jednali jsme
o tom i u nás v rámci 5T v našem krásném
obecním domě, který nám členové 5T
pochválili a velice se jim líbil); podrobná
zpráva o jednáních v Itálii je k dispozici
u místostarosty,

• ve věci požadavku občanů z Nebovidské ul.
ohledně zdejší kanalizace byla ve středu
4.2.2004 provedena kontrola pracovníky VAS,
a.s.; byla provedena navíc i naproti
Kroupovým (na jejich požadavek) v prostoru
obchodního domu Satov a u Keprtových; VAS,
a. s. zaslala obci dopis, kde situaci popisuje
a dokládá geometrický plánek situace;
výsledek je, že kanalizace je v pořádku
i s výškovými poměry napojených občanů,
ale za extrémních podmínek při intenzivních
deštích může nastat problém; občané obdrželi
kopii odpovědi VAS i s doporučenými
opatřeními; na situaci u Kroupových VAS
odpoví později,

• s paní Ing. Eva Kupskou již byla sepsána
smlouva o koupi pozemku p. č. 361/2 a byl
zahájen její vklad do KN,

• k žádosti o dotaci na ochranné vybavení naší
zásahové jednotky SDH ochrannými a
věcnými pomůckami je třeba dodat zřizovací
listinu zásahové jednotky SDH jako
organizační složky obce podle zákona
128/2000 Sb.; schválení této listiny proběhlo
na desátém zasedání ZO dne 11.3.2004,

• ve věci dotace na rekonstrukci ZŠ nám MF
sdělilo, že na výpisu z LV je pro budovu ZŠ
uveden nepochopitelně způsob jejího využití
bydlení, a v tomto případě bychom dotaci
neobdrželi; bylo nutno problém ve spolupráci
se SÚ vyřešit na KÚ v Rosicích a požádat
o provedení změny způsobu využití
na občanská vybavenost, což se podařilo; je
třeba co nejdříve získat čerpací účet, abychom
do konce dubna z něj mohli co nejvíce vyčerpat,

• rekonstrukce ZŠ již započala, bylo předáno
staveniště, začalo se s výměnou střešní
krytiny; firma Čáslava-Stav uvolnila zatím
3 mil. Kč ze svých prostředků na výrobu oken,

• byly stanoveny termíny svozů nebezpečného
a velkoobjemového odpadu a sběr železného
šrotu a dále úklid komunikací v obci, termíny
jsou uvedeny dále v textu zpravodaje,

• komise kulturní bude i letos zajišťovat oslavu
Dne matek,

• RO schválila termín a náplň zasedání ZO č. 10.
Luděk Sklenář, místostarosta

Informace o připojování se

na obecní kanalizaci
Vážení občané. V nedávné době jste obdrželi do

svých nemovitostí-staveb informační leták o tom, jak
se budeme připojovat na veřejnou kanalizaci v době
zahájení a během zkušebního provozu naší čistírny
odpadních vod. Občané, kteří mají své domky
v ulicích, ve kterých se stavěly v rámci nově budované
kanalizace nové kanalizační řady, obdrželi k tomuto
letáku navíc i kopii plánku umístění v zemi
připravených veřejných kanalizačních přípojek,
podle kterých se lze na nově zřízenou kanalizaci
přepojit nebo připojit. Prosíme občany, aby malý
dotazník z letáku vyplnili co nejdříve, nejpozději
do 16.4., a doručili zpět na OÚ buďto osobně paní
Liškové nebo poštou nebo do schránky pod úřední
tabulí u obecního domu. Rada obce bude v brzké
době v této věci organizovat poradenskou službu
a rovněž je možné přijít problém konzultovat
na obecní úřad.

Přepojování kanalizačních a budování nových
přípojek je možné začít provádět již od měsíce
dubna 2004, kdy bude zkušební provoz na ČOV
zahájen. Ten potrvá jeden rok. Fond životního
prostředí nám zadrží částku cca 2,6 mil Kč,
které nám budou vyplaceny až po úspěšném
vyhodnocení zkušebního provozu. Hlavní
podmínkou je naplnit 80% připojení kapacity
ČOV, což je připojení asi kolem 2000 našich
obyvatel. Pokud nebudou splněny podmínky
dané smlouvou se Státním fondem životního
prostředí, nebude zadržená částka obci
vyplacena a naše obec bude muset tuto částku
uhradit z vlastních zdrojů a tudíž nebude možné
tyto prostředky použít např. na opravy našich
komunikací či na jiné prospěšné stavby.

Všem občanům proto děkujeme za pochopení,
protože my všichni můžeme přispět ke zdárnému
zavedení naší ČOV do plného provozu nejvíce
tím, že se na kanalizaci v době zkušebního
provozu přímo připojíme.

Rada obce

Jarní úklid v obci v dubnu
Aby naše obec byla opět docela hezká a

nehyzdily ji nepovolené skládky, chystáme
několik akcí. Ve čtvrtek a v pátek 1. a 2. dubna
bude ZEVO uklízet obecní komunikace
po zimním posypu. prosíme ale občany,
aby nám s úklidem pomohli a komunikace
před svými domy uklidili sami, za což jim
předem děkujeme.

Na středu 7. dubna je připraven svoz
objemného odpadu. Rozumějí se tím
např. matrace, skříně, židle, stolky atp.. Firma
Rethmann-Jeřala projede celou vesnicí
s velkoobjemovým autem. Nepotřebné věci je třeba
nachystat do 13 hodin před domy, protože svoz
se uskuteční v odpoledních hodinách.

Poslední akcí je tradiční svoz železného
odpadu, který se uskuteční během pátku a
soboty 23. a 24. dubna. Tento druh odpadu je
potřebné dát před domy nejpozději dopoledne
23. dubna.

Upozorňujeme, že svoz nebezpečného a
objemného odpadu není určen pro podnikatelské
subjekty. Pokud by snad došlo k nějakým
termínovým změnám, včas na ně občany
upozorníme hlášením v místním rozhlase.

Mgr. Jindřich Mareš, starosta obce

Nápojové kartony
Rozhodně krok správným směrem je co největší

možné třídění odpadu. Jednou z dalších možností
je separovaný sběr nápojových kartonů, tj. „krabic“
od mléka, džusů, vína atp. I naše obec se chce
k tomuto sběru připojit. Firma, která u nás provádí
sběr komunálního odpadu, dodala obci zdarma
zvláštní pytle jen na nápojové kartony. Lze si je
vyzvednout na obecním úřadě u paní Liškové.
Ke každému pytli zájemce dostane i příručku,
aby věděl, jak správně s kartony zacházet než je
do pytle vhodí. Pytle budou letos sbírány třikrát,
a to předběžně 10. - 12. května, 9. - 11. srpna a
8. - 11. listopadu. Přesné termíny a místa, kam bude
třeba pytle odložit, budou včas oznámeny
ve Střelickém zpravodaji a v místním rozhlase.

Jindřich Mareš, starosta obce

Oznámení spoluobčanům
Vážení spoluobčané, chtě l bych vás

informovat o mé rezignaci na funkci v radě obce.
Přestože jsem rezignoval na tuto funkci již
11.2.2004, díky „selhání“ informačního systému
obce se o této skutečnosti málo ví. Současně
s tímto mým rozhodnutím se obcí šíří různé
nepravdivé důvody mé rezignace. Abych vše
uvedl na pravou míru, nechávám otisknout tento
doslovný text mé rezignace:

Oznamuji vám, že k dnešnímu dni rezignuji
na funkci v radě obce. Důvodem mého
rozhodnutí je dlouhodobý nesouhlas
se způsobem řízení obce a jejím finančním
hospodařením v podstatných otázkách, zvláště
pak s př idě lováním veřejných zakázek,
kdy dochází k obcházení rady obce, což je
v rozporu s § 102, odst. 3 zákona o obcích.
Př i současném rozložení politických a
názorových sil v radě obce je další mé setrvání
v této funkci bezpředmětné.

Voličům, kteří mně ve volbách dali svůj hlas,
děkuji za pochopení.

Patrik Smutný
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Úprava rozpočtu obce
Zastupitelstvo obce na svém 10. zasedání dne 11.3.2004 schválilo úpravu rozpočtu č. 1/04 pro rok 2004.

Příjmy - zvýšení o 1.502,4 (v tisících Kč)
Zvýšení daně z příjmu za obec - dle skutečnosti z daňového přiznání 225,0
Zvýšení dotace ze SR v rámci souhrnného dotačního vztahu 8,1
Prodej pozemků (Tomedo, s.r.o. a manželů Jahodových) 61,0
Pronájem nebytových prostor na OÚ (bývalý SÚ) p. Vitézové 7,0
Čerpací dotace na bytový dům 973,0
Neinvestiční příspěvky na žáky (Silůvky, Radostice, Omice, Popůvky, Troubsko) 228,3

Výdaje - zvýšení o 1.502,4 (v tisících Kč)
Členský příspěvek do svazku VaK Ivančice 25,2
Čerpání dotace na bytový dům 973,0
Daň z příjmu za obec - dle skutečnosti z daňového přiznání 225,0
Sportovní materiál - branky 1,0
Bytové hospodářství - voda, elektřina 6,0
Bytový dům - stavební práce 214,4
Výstavba inženýrských sítí - STL plynovod Za Humny 57,2
Finanční vyrovnání ze SR 0,6

Po těchto úpravách činí rozpočet pro rok 2004:
Na straně příjmů 42.170,4
Na straně výdajů 42.170,4

Miroslava Haasová

Informace o lince 404 a IDS
Jak si možná vzpomenete, asi před měsícem

jsem vás, vážení občané, žádal o vaše
připomínky k integrovanému dopravnímu
systému, zejména k autobusové lince č. 404.
Všechny připomínky jsem předal společnosti
Kordis, která systém zajišťuje. Jistě vás bude
zajímat odpověď Kordisu. Předesílám,
že ke změnám dojde od 28.3.2004.

Z Labské bude do Střelic odjíždět ráno spoj
č. 5 v 5:04 (dříve v 5:17), nově pojede spoj
č. 19 v 6:34 a rovněž nově spoj č. 21 v 9:34 hodin.
Ostatní spoje zůstávají beze změny.

Ze Střelic do Brna pojede nově spoj č. 34
v 7:06 od nákupního střediska, a to ve dnech
školního vyučování. Dále nově pojede spoj č. 22
z Radostic do Brna v 9:56, ve Střelicích u OÚ
bude v 10:07. Ve směru z Radostic dojde
i k hodinovému posunu spoje č. 12, ten bude
odjíždět z Radostic ve 14:26, aby jej mohli
využívat žáci jezdící z ivančických škol (odjezd
linky 510 ze Silůvek ve 14:20). Mimostřeličtí žáci
z Troubska, Omic a Popůvek budou moci využít
k návratu domů spoj č. 12, odjezd od nákupního
střediska ve 14:36, v Troubsku do 14 minut bude
přípoj linky 402 do Popůvek a linky 403 do Omic.

Kordis tak v podstatě vyhověl požadavkům na
změnu jízdních řádů až na spoj č. 13, odjezd
z Labské v 15:04, u něhož to nebylo z provozních
důvodů možné. Ale přesto doporučuji podívat se
včas před 28. březnem na jízdní řád linky 404.

Ostatní připomínky byly obecnějšího rázu.
Jedna se týkala špatné vybavenosti přestupních
uzlů ve Starém Lískovci. Kordis již zadal projekt
na úpravu a chtěl by získat peníze na realizaci
ze strukturálních fondů Evropské unie. Podle
mne ale řešení asi nebude rychlé. Snadnější by
mělo být vybudování zálivů pro zastávku
autobusu u železniční stanice Střelice dolní,
jednání začala loni v prosinci, měla by pokračovat
v dohledné době.

Pokud se týká ceny jízdného, nejlevnější
jízdenka může být podle cenového výměru
ministerstva financí za 6 Kč. Stejně tak jako
před zavedením integrovaného systému nemohli
důchodci jezdit v místních autobusech
za zlevněné jízdné, nenabízí tarif integrovaného
systému slevy pro důchodce zatím ani nyní.

Mgr. Jindřich Mareš, starosta obce

Informace Policie ČR
Informace Policie ČR o postupu v případě

nálezu podezřelého předmětu.

Podezřelý předmět
Podezřelým předmětem se rozumí každý

předmět, u něhož umístění, účel, původ,
vnější forma, majitel nebo jiné okolnosti jeho
výskytu nejsou známy a vzbuzují důvodnou obavu,
že by mohlo jít o nástražný výbušný systém.

Činnost při nálezu podezřelého předmětu
Jakákoliv manipulace s nálezem podezřelého

předmětu je zakázána. Osoba, která nalezne
podezřelý předmět, ihned informuje bezpečnostního
manažera, vedení organizace a vyrozumí policii
(telefonní číslo 158). Hlídka ostrahy vyčká u příjezdu
k objektu a po příjezdu policie jí předá plány objektu
s vyznačenými místy nálezu. Správce objektu
(technický dispečer, vedoucí bezpečnostní
pracovník) se dostaví k výjezdové skupině policie a
jej jí k dispozici při řešení případného transportu
předmětu ven z objektu. Vyhledávací skupina
společně s policií prohledává místa možných dalších
uložení podezřelého předmětu nebo bomby
pod vedením vedoucího bezpečnostního
pracovníka. Při nálezu dalšího podezřelého předmětu
nebo bomby se nález ohlásí přítomnému odborníkovi
z řad policie. O případné evakuaci objektu nebo jeho
části rozhodne policie na základě zjištěných
skutečností. Evakuace probíhá po jejím ohlášení
pomocí hromadných komunikačních prostředků
(požárním rozhlasem atp.). Vedoucí středisek se řídí
pokyny pro evakuaci v případě požáru. O ukončení
hrozby rozhodne policie a po jejím rozhodnutí
o ukončení opatření dá vedoucí pracovník pokyn
operátorovi, který vyhlásí konec nebezpečí.

Velikonoce
Vážení spoluobčané, chtěl bych vám popřát

krásné, pokojné a plné prožití velikonočních svátků
v okruhu svých milých.

Pro křesťany jsou Velikonoce nejvý-znamnějším
svátkem v roce spojeným s památkou na umučení
a vzkříšení Ježíše Krista a s přesvědčením, že smrt
není koncem, ale začátkem nového života, že život
vítězí nad smrtí, pravda nad lží, spravedlnost
nad nespravedlností a láska nad nenávistí. Snad
proto se tento svátek slaví na počátku jara, kdy se
i příroda probouzí ze zimní šedi do jarní zeleně.
I mnohé zvyky, které ještě žijí, jsou spojeny
s Velikonocemi. Vajíčka jsou prý symbolem
úrodnosti, života. Chlapci chodí na tzv. „mrskut,
pomlázku“ proto, aby děvčatům předali z proutku
zdraví a svěžest. Na škaredou středu byste se
neměli mračit, jinak se budete mračit po všechny
následující středy. Na Velký pátek i u nás chlapci
vyjdou z řehtačkami, aby nahradili kostelní zvony,
které ulétnou do Říma. Možná vy sami dodržujete
i další zvyky. Každá země má trochu jiné, ale určitě
zajímavé a hezké. A nakonec ještě jednou - přeji
vám všem veselé Velikonoce.

Jindřich Mareš, starosta obce

Skautské závody pro děti
Letos - tak jako každoročně - pořádají místní skauti a

skautky své tradiční závody u příležitosti svého patrona
svatého Jiří. Na letošní ročník zveme nejen své mladší
členy, tzv. světlušky a vlčata, ale všechny děti z 1. až 5.
tříd základní školy. Závody se uskuteční v sobotu
24. dubna 2004 v 14:00 hodin na „paloučku“ za ulicí
Pod Lesem. Soutěžit se bude v mnoha disciplinách,
např. ve znalosti dopravních značek, turistického
značení, poskytování první pomoci, ale i ve všeobecných
znalostech i znalostech přírody. Bude prověřována
šikovnost a sportovní zdatnost. Na své si přijdou i luštitelé
šifer či rébusů. Na všechny účastníky se těšíme.

Luděk Záleský

Střelické muzeum oznamuje
Střelické muzeum v oddělení numismatiky

shromažďuje platidla - papírové bankovky a kovové
mince - ze všech států z celého světa. Přednostně
však platidla, která platila ve státním zřízení,
do kterého patřila naše obec. Součástí sbírek jsou
také pamětní mince a pamětní medaile vydávané
k různým významným výročím a událostem.

Převážná část numismatických exponátů
pochází z darů občanů naší obce. Několik mincí
a bankovek našemu muzeu věnovali i přátelé
žijící mimo naši obec. Pamětní mince a medaile
jsou téměř výhradně financovány naší obcí.

Sokolská akademie
V sobotu 24. dubna 2004 v 15 hodin Sokol Střelice

pořádá ve všech prostorách Sokolovny Sokolskou
akademii. K vidění budou skladby, které naše jednota
nacvičuje na sokolské Brno 2004.

Srdečně zvou cvičenci a cvičitelé

Poděkování
Rada obce Střelice děkuje panu Patriku

Smutnému za dosavadní velmi dobrou práci
i za aktivní a odpovědný přístup k řešení všech
úkolů, s nimiž jsme se doposud setkávali.

Valná hromada Sokola
Dne 17.3.2004 se konala Valná hromada

Tělocvičné jednoty Sokol Střelice. Zhodnotila činnost
za rok 2003 ve sportovní oblasti, v oddílu basketbalu,
fotbalu, volejbalu a odboru všestrannosti a
ve společenské oblasti. Schválila plány činnosti a
hospodaření na rok 2004. Stav členstva k 31.12.2003
je 498 členů z toho 364 dospělých a 134 mládeže.

Výbor TJ Sokol
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Okénko pro seniory
Jarní setkání střelických seniorů se uskuteční

tradičně v neděli odpoledne v Obecním domě,
a to 24. dubna v 15 hodin. O program jsme
požádali zahradního architekta, aby nám řekl
o projektování různých zámeckých zahrad
na Moravě a o úpravě zahrad vůbec. Také si
povíme něco o městě Telči a jeho historických
památkách, protože právě tam se chceme ještě
před létem vypravit. Těšíme se na setkání se
všemi, kteří se našich schůzek pravidelně
zúčastňují a současně zveme nové zájemce.

V závěru loňského roku jsme dostali dopis
od nově založené organizace pro pomoc
seniorům, které se nazývá ELPIDA. Pro vaši
informaci jen několik poznámek z jejího dopisu.

Elpida usiluje o to, aby se lidé cítili lépe, aby žili
déle a aktivněji. Největším majetkem člověka je
totiž jeho zdraví. Z tohoto kréda vycházejí
veškeré aktivity nadačního fondu Elpida -
- zdravotnické přednášky ( také v Brně), výlety
pro seniory a tzv. Školička internetu pro seniory
a internetové noviny s názvem Zlaté listy.

Elpida má svou adresu v Praze 1,
Bartolomějská 11 a telefonní linku 800 200 007,
na kterou se můžete dovolat v pracovní dny mezi
17. a 19. hodinou. Jejich brněnské aktivity
budeme na internetu sledovat a podle možnosti
vás včas informovat.

Markovi

Poslední výstava sbírek numismatického
oddělení Střelického muzea se konala před více
než dvěma lety. V následujícím období se
numismatická sbírka opět díky občanům dosti
rozmnožila, proto naše muzeum př ipraví
v nejbližší době výstavy dvě, aby se celá sbírka
představila naší veřejnosti.

Výstavy se uskuteční v neděli 18. dubna 2004
a v neděli 9. května 2004 vždy od 14:30 do 18:30
hodin ve výstavní síni Střelického muzea.

První výstava bude věnována mincím,
bankovkám a medailím vydaných v Česko-
slovensku, v České republice, na Slovensku a
ve státech, které před dvěma lety přešly na novou
měnovou soustavu - Euro.

Na druhé výstavě budou vystaveny mince
ostatních států světa. Ze svých cest po světě je
nám přivezli a Střelickému muzeu darovali naši
spoluobčané.

Na obě výstavy srdečně zveme všechny
naše občany.

Zápis dětí do MŠ
Zápis dětí do mateřské školy proběhl ve středu

17.3.2004. Na školní rok 2004/2005 se přihlásilo
celkem 78 dětí. Rodiče si mohou zvolit, zda chtějí
své dítě umístit do třídy ve staré škole nebo
v cihelně, neboť do každé ze tří tříd MŠ dochází
děti společně v rozmezí 3 - 6 let.

Z. Hloušková

Otvírací doba hřbitova
Komise pro veřejné záležitosti upozorňuje

občany, že v souvislosti s tím, jak se prodlužuje
den, bude místní hřbitov od 1. dubna
do 30. září otevřen v době od 7:00 do 21:00
hodin. V období Velikonoc bude hřbitov otevřen
až do 21:00 hodin.

Miroslav Göth

Vzpomínky na jarní prázdniny
Jarní prázdniny jsem prožila s naší školou na horách

ve vesnici Hynčice pod Sušinou. Bylo to tam super!
Byly tam s námi i čarodějnice. Byly tři a jmenovaly se
Zimoledka, Sněhofujka a Mrazimůra.

Chata, ve které jsme se ubytovali, se jmenovala
Spartak. Nastal večer a my jsme se těšili, až se
ráno probudíme a pů jdeme lyžovat. Ráno
po snídani vyrazili všichni na svah. Rozdělili nás
na dvě skupiny podle toho, jak kdo uměl lyžovat.
Lyžovat nás učily paní učitelky J. Svobodová a M.
Pernová a pan D. Kadlec. Na naše zdraví dohlížela
paní J. Popková. Zkoušeli jsme jezdit i na vleku.
Všem nám to šlo docela dobře, ale sem tam se
nám zkřížily lyže.

Na začátku pobytu jsme byli rozděleni do pěti
skupin - Barbucháčci, Bubáci, Hejkalové, Elfové
a Hobiti. Čarodějnice nám nechávaly vzkazy.
Jednou jsme si vzkaz museli rozluštit, abychom se
dostali k pokladu. Bylo tam napsáno: „Poklad duší
upálených čarodějnic byl kdysi schovaný v okolí
naší chaty.“ K pokladu jsme šli večer. Ve sněhu
byla vyšlapaná cestička, kolem ní stopy a v těch
stopách svíčky. Na konci cesty se musel každý
podepsat. Vedle papíru na podpisy čekala
na každého část pokladu.

Každý večer jsme hráli různé hry, ve kterých
jsme vyhrávali krásné ceny (Bingo, diskotéka).
Dostali jsme spoustu diplomů. Závody proběhly
i v obřím slalomu.

Myslím si, že se nikdo ani hodinu, minutu a ani
sekundu nemohl nudit. Prostě jsme pořád něco
dělali a na nudu nebyl čas. Za ten týden jsme prožili
plno krásných věcí a už se těším, až pojedeme
na hory zase.

A. Kašparová, B. Jiráčková, V. Kučerová a
V. Bukovská - žákyně 5. A

Rády bychom touto cestou poděkovaly paní Janě
Popkové, panu Davidu Kadlecovi a slečně Lence
Kadlecové za velice ochotnou a bezplatnou pomoc.
Děkujeme též sponzorům, kteří zimní tábor štědře
podpořili. Největší dík však patří SRPŠ při ZŠ
Troubsko, které nám umožnilo tento zdařilý lyžařský
tábor pro vaše děti uskutečnit. Za rok jedeme
lyžovat opět.

Mgr. Monika Pernová a Mgr. Jarmila Svobodová

Další akcí, kterou pořádáme s výše uvedenou
organizací, je letní tábor na Pastvinách u Kyjova
od 17.7. - 31.7.2004.

 

Recitace ve škole
Stalo se už pěknou tradicí pořádat na naší

škole soutěž pro šikovné recitátory. Ve čtvrtek
11. března se sešlo ve 3. třídě 32 přednášejících
dětí a spousta jejich kamarádů jako nadšené
publikum. Soutěžilo se v pěti věkových
kategoriích. Na prvních třech místech se umístili:

I. kategorie - 1. třída
1. Maruška Zborovská
2. Jirka Rulíšek
3. Terezka Kašparová

II. kategorie - 2. a 3. třída
1. Bára Levíčková
2. Marta Pernová
3. Josef Tichý

III. kategorie - 4. a 5. třída
1. Veronika Konrádová
2. Lucie Kouřilová
3. Andrea Kašparová

IV. kategorie - 6. a 7. třída
1. Petra Smištíková
2. Adéla Dvořáčková
V. kategorie - 8. a 9. třída
1. Aneta Tomanová

Milým překvapením pro porotu bylo divadelní
vystoupení žáků 6. A třídy pod režijním vedení
Aleše Stejskala - Petry Smištíkové, Petry
Vaničkové a Jeny Jurkové s divadelní
dramatizací Polednice od Jiřího Suchého.

Vítězové jednotlivých kategorií postupují
do okresního kola, které se koná 24.3.2004
v Ivančicích.

Všem přejeme hodně úspěchů.

Důležité věci
Profesor filozofie stál před svou třídou a na stole

před sebou měl několik předmětů. Když začala
hodina, vzal beze slova velkou prázdnou sklenici
od majonézy a začal ji plnit kameny velkými asi
pět centimetrů. Když ji naplnil, zeptal se studentů,
jestli je plná. Studenti souhlasili. Pak vzal profesor
krabici oblázků a vysypal je do sklenice. Trošku
s ní zaklepal a oblázky vyplnily mezery mezi
většími kameny. Potom se opět zeptal studentů,
jestli je sklenice opravdu plná. Studenti opět se
smíchem souhlasili. Nyní vzal profesor krabici
s pískem, vysypal ho do sklenice a písek
samozřejmě vyplnil i ty nejmenší mezery.

„A nyní si představte,“řekl profesor,“ že to je
váš život. Kameny jsou ty podstatné věci - vaše
rodina, váš partner, vaše zdraví, vaše děti -
- zkrátka věci, které v případě, že ostatní ztratíte,
stále dokáží naplnit váš život. Oblázky jsou
ostatní věci, které také stojí za povšimnutí - vaše
práce, váš dům, vaše auto. Písek, to jsou
všechny ostatní, i maličkosti. Když naplníte
sklenici jenom pískem, nezbyde žádné místo
pro kameny a oblázky. A stejně je to i v životě.
Pokud vynaložíte veškerou energii na maličkosti,
nebudete mít prostor pro důležité věci. Věnujte
pozornost věcem, které jsou důležité pro vaše
štěstí. Hrajte si se svými dětmi, najděte si čas
na zdravotní vyšetření, jděte si se svým
partnerem zatancovat. Vždy vám zbyde čas
na práci, na úklid domu nebo na uspořádání
párty. Starejte se především o kameny - o věci,
které mají opravdu význam. Stanovte si svůj
žebříček priorit. Zbytek je jenom písek.

Text přednesený Anetou Tomanovou, žákyní 8. A
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Okresní kolo zeměpisné Olympiády
Skvěle se prezentovali žáci ZŠ Střelice

v okresním kole zeměpisné olympiády
v Ivančicích. Na vítěze školních kol bývalého
okresu Brno-venkov čekaly otázky z témat,
které povětšinou probírají žáci v zeměpisu
ve stávajícím školním roce či letech minulých.

V kategorii 6. ročníku vévodil soutěži Matouš
Turoň ze 6. A naší školy, který pokořil všech
svých 24 soupeřů. Pochvalu zaslouží
i ambiciózní Marie Rybová z 8. A, která obsadila
solidní 12 místo v kategorii 8. a 9. tříd. Kvalitu
tohoto umístění  umocňuje fakt, že v této
kategorii startovalo 33 geografických nadějí
širokého okolí Brna!

Jak je vidět, rostou ve Střelících kádry,
které se na prahu rozšíření EU v této části světa
rozhodně neztratí!

Jiří Beneš

a) Stěny velkomoravských staveb byly
zdobeny malbami do vlhké omítky, tedy?

...................................................................
(7. písmeno)

b) Výstavná knížecí sídla se nazývají?

...................................................................
(5. písmeno)

c) Z uměleckých řemesel se rozvíjelo také?

...................................................................
(5. písmeno)

d) Velkomoravské kostely měly často podobu
baziliky nebo?

...................................................................
(4. písmeno)

e) Díla, která vyprávějí o životě svatých, se
nazývají?

...................................................................
 (1. písmeno)

2. Mezi nejstarší dokumenty o našich dějinách
patří zpráva židovského obchodníka...

..................................................................,

který procházel v polovině......... století také
Prahou.

„... A co se týče země Bújislava, tedy její délka
od města Frága až k městu Kráková rovná se
cestě tří týdnů a hraničí po celé délce se zemí
Turků. Město Frága je vystavěno z kamene a
vápna a je největším městem obchodu.
Přicházejí sem z města Kráková Rusové a
Slované se zbožím. A z krajin Turků muslimové,
židé a Turci rovněž se zbožím a obchodními
mincemi. Ti vyvážejí od nich otroky, cín a různé
kožešiny. Jejich země je nejlepší zemí severu a
nejzásobenější v potravinách. Prodává se tam
za jeden kírát tolik pšenice, že to vystačí člověku
na měsíc, a za tutéž cenu tolik ječmene,
kolik vystačí jezdci na 40 dní, a dále za kírát
deset slepic. V městě Frága vyrábějí se sedla,
uzdy a tlusté štíty, kterých se užívá v těchto
zemích. V zemi Bújima zhotovují se též lehké
šátky z tenké tkaniny v podobě síťky,
které neslouží k ničemu. Cena těchto je u nich
stálá: 10 šátků za jeden kírát. Jimi obchodují a
provádějí směnu mezi sebou.“

a) Jak Prahu nazýval?

...................................................................

b) Kdo tehdy v naší zemi vládl?

...................................................................

c) Jak autor zprávy nazýval území Čech?

...................................................................

Školní olympiády
V předchozím Zpravodaji jsme připomněli

úspěchy žáků naší školy a je pouze na vás,
abyste z př i ložených ukázek posoudil i
obtížnost školních olympiád. A pozor, nemáte
neomezený čas!

Úkoly z matematiky
1. Tělesová úhlopříčka kvádru měří 17 cm.

Jaké mohou být rozměry takového kvádru,
jsou-li v cm vyjádřeny navzájem různými
přirozenými čísly?

...................................................................

2. V delfináriu měli jednotné vstupné 4 euro.
Poslední neděli snížili vstupné, tím se počet
návštěvníků zvýšil o dvě třetiny a  příjem
v pokladně stoupl o 25%. O kolik euro bylo
sníženo vstupné?

...................................................................

3. Moderní čísla jsou taková, jejichž některé
čtyři po sobě jdoucí číslice jsou: 2, 0, 0, 3
(v tomto pořadí). Najděte nejmenší moderní
číslo, které se dá beze zbytku dělit každou
nenulovou číslicí.

...................................................................

4. Jakou částí obsahu obdélníka je
kosočtverec KLMN?

...................................................................

Úkoly z dějepisu
1. „Stál zde kamenný palác pro knížete a jeho

družinu, dvanáct kamenných kostelů a budovy,
v nichž pracovali řemeslníci.“ Sídlem
velkomoravských knížat mohlo být místo,
které se nazývá?

       __  __  __  __  __  __  __  __  __

Pokud správně doplníš pojmy a použiješ
označená písmena, snadno doplníš název místa.

d) K čemu sloužily lehké šátečky z tkaniny
v podobě síťky?

...................................................................

3. S pomocí atlasu rozděl následující města
na husická a katolická: Budějovice, Domažlice,
Cheb, Mě lník, Most, Plzeň ,  Pol ička,
Prachatice, Sušice.

Husitská:

...................................................................

Katolická:

...................................................................

4. Doplň:
a) V městské radě zasedali městští zastupitelé,

ve středověku byli označováni jako?

...................................................................

b) V čele městské rady stál?

...................................................................

 A později to byl?

...................................................................

c) Kdo mohl být zvolen do městské rády?

...................................................................

d) Jakou úlohu zastával ve městech rychtář?

...................................................................

5. Doba konce 15. a 16. století je spojena
s počátky hospodářského podnikání šlechty,
úspěchy v podnikání se projevi ly také
ve vzhledu měst, která šlechta vlastnila. Napiš
nejtypičtější příklady šlechtického podnikání.
Pomohou ti přesmyčky.

a) ABŽĚT VŮKO

...................................................................

b) BAVTAS NŮMLÝ

...................................................................

c) KLÁZADÁNÍ VAPIRŮVO

...................................................................
d) LÁKAZNÍDÁ NÍBYRŮK
...................................................................

v okolí .......................................................
e) ÍSTVŘAVIN
...................................................................

v okolí .......................................................

U úkolů d) a e) zjisti podle atlasu, v okolí
kterých měst rozvíjí šlechta toto podnikání.

6. Mezi obrázky (obrázek níže) vyber prvky,
které by bylo možné najít v renesančních
palácích.

     A       B         C     D
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Nové knihy v knihovně

Pro dospělé
Beletrie
V. C. Andrews Kapky deště
S. Brown V šachu
M. Cole Špinavá hra
C. Coulter Divoká hvězda
M. Cunningham Hodiny
J. Deveraux Navždycky
R. Fajman Deník čerstvého otce
L. Haney Bezhlavý muž
M. Holcová I města mají duši
L. Klíma Slavná Nemesis
J. C. Mortimer Příběhy obhájce Rumpolea
G. Pelecanos Řekni pravdu
T. Pratchett Pohyblivé obrázky
J. Seifert Dílo
M. Stropnický Klídek, nerve!
J. Suchý Divadlo 1970 - 1974
J. Škvorecký Pulchra
W. Smith Modrý horizont
Z. Třešňák Na vlky železa
L. Vaňková Vězení pro krále
M. Willett Kouzelný týden
Naučná
K. Bendl Události třetího tisíciletí - r. 2002
P. Jahoda Kanibalové z hor
P. Kotlán Testy studijních předpokladů
S. Nopová To nejlepší z Austrálie
G. Samel Sedm Tibeťanek
R. L. Scott Bůh je mým druhým pilotem
J. Šmíd Obrázky z Bretaně
J. Šmíd Obrázky z Normandie

Pro děti
Beletrie
E. Blyton Tajemství podivných vzkazů
T. Brezina Hledači pokladů trojčata
I. Březinová Holky na vodítku - Martina
L. Lanzová Mokrá náruč léta
J. K. Rowling Harry Potter a Fénixův řád
M. Tetourová Mája na venkově
A. Vostrá Kouzelný oblázek

Naučná
H. Hornby Fotbal
D. King Šachy pro děti
A. Nilsen Detektiv v galerii
A. Mc Donald Děsivé dějiny - Jindřich VII. -

- jeho popravčí špalek

Zajímavost pro bystření mysli
...po jarních pracích večer malé rozptýlení.

Řešení hádanek z minulého čísla:
První příklad:
Vejce musíme rozdělit na 2 skupinky: 6,4

nebo 5,5 nebo 4,6 a potom vaříme nejprve první
skupinku 10 minut a potom druhou rovněž
10 minut. Tedy celkem vejce vaříme 20 minut.

Druhý příklad:
Takže postupujme v takových úlohách

od konce. Anna měla v hádance na mysli toto:
matka mého otce je moje babička. Dcera této
matky (babičky) je moje teta (je to sestra mého
otce). Jediným jejím bratrem je přece můj otec.
Takže tuto knihu napsal Annin otec.

Třetí příklad:
Seřadíme tyto vášnivé čtenáře podle výkonu

ve čtení (M=Magda, V=Vlasta, T=Tadeáš,
P=Petr, výraz „přečetl(a) více“ označíme
znaménkem nerovnosti > ): M > V, P > M, V > T.
Takže po celkovém srovnání vyjde: P > M > V >
> T a tedy Petr přečetl ze všech nejvíce.

Řeči o jazyce IV
V druhém povídání o jazyce jsem uvedl,

že na světě existuje asi 3000 jazyků (a možná
více). Zanedlouho jsem se v novinách dočetl,
že jazykovědci mají obavy z velmi rychlého
vymírání mnoha jazyků, jež mají málo uživatelů.
Jako příklad byly uváděny zejména jazyky
australských domorodců či indiánské jazyky
z amerického kontinentu.  V tu chvíli jsem si
uvědomil, že zanikat může i jazyk, který má ještě
desetitisíce uživatelů. Zkuste si vzpomenout
na školu na hodiny češtiny. Jistě jste se učili
o slovanských jazycích a jejich rozdělení
na východní, jižní a západní. K jižním počítáme
slovinštinu, srbštinu, chorvatštinu, makedonštinu,
bulharštinu, původ zde má i staroslověnština
(církevní slovanština). Mezi východní řadíme
ruštinu, běloruštinu a ukrajinštinu. Nakonec
západní větev zahrnuje češtinu, slovenštinu,
polštinu a lužickou srbštinu horní a dolní.

A právě jazyk i národ Lužických Srbů, kteří žijí
na svém území od 6. století, čelí nebezpečí
pozvolného zániku. Historická Lužice se
rozkládá u horního toku řek Sprévy a Nisy
na území současného Německa, Polska a
Česka (po 2. světové válce žilo u nás asi tisíc
Lužických Srbů). Po několik staletí byla vedlejší
zemí Koruny české (do roku 1635) a již tehdy
se dělila na Dolní Lužici (severní část) a Horní
Lužici (jižní část, jež sahala až do Lužických hor
na českém pomezí).

Jazykově je nám bližší hornolužická srbština,
která připomíná češtinu 15.století, takže jí Čech
poměrně dobře rozumí. Hovoří jí asi 40 000 lidí.
Dolnolužická srbština byla více ovlivněna
němčinou a má asi 10 000 uživatelů. Rozdíl mezi
oběma jazyky je poměrně velký, prý větší
než mezi češtinou a slovenštinou. Horní Lužice
je součástí Saska, Dolní Lužice patří
k Braniborsku. Je třeba podotknout, že všichni
Lužičtí Srbové jsou dvojjazyční, neboť hovoří
i německy, mnozí lépe než lužickosrbsky. A těch,
kteří lužickou srbštinu ovládají, ubývá. Přesto
stále existují školy, kde je vyučovacím jazykem

alespoň zčásti lužická srbština, v Budyšíně
(německy Bautzen) je srbské gymnázium
(Serbski gymnazij Budyšin), kde je dokonce
jedním z vyučovacích předmětů i čeština.

V lužické srbštině přežily některé velmi staré
gramatické tvary, např. dvojné číslo a jednoduché
minulé časy aorist a imperfektum (které žáci
středních škol znají z Dalimilovy kroniky),
setkáme se i se souhláskami ć a dź. Slovní
zásoba obsahuje mnoho pojmů známých
i z jiných slovanských jazyků (woda, morjo, njebjo,
lěs, zemja, čłowjek, zwěrjo, běły, nowy, stary,
čerwjeny, čitać, spěwać aj.), ale jsou zde i slova
původem staročeská (calta = houska, knjeni =
= paní), některé výrazy upomínají na zaniklé
Polabské Slovany (nan = otec, blido = stůl,
cyroba = potrava, nop = lebka), jiné mají svůj
původ v němč ině (špihel = Spiegel =
= zrcadlo, hamor = Hammer = kladivo). Vznikají
ale i nová slova pojmenovávající moderní
skutečnosti; pro nás mohou být i trochu kuriózní
(syćomłóćawa = sekací mlátička = kombajn,
šuskaty honjak = trysková stíhačka).

Lužičtí Srbové měli i v posledních třech
stoletích vazby na české země. Lužickosrbští
duchovní bratři Šimonové založili na počátku
18. století v Praze stipendijní nadaci pro studenty
z Lužice a z nadace byl na Kampě nedaleko
Karlova mostu postaven i internát s knihovnou,
jenž je dnes znám jako Lužický seminář. Ten byl
střediskem česko-lužických kulturních styků.
Dnes je v majetku ministerstva školství.
Lužickosrbští studenti dokonce v roce 1846
založili Serbowku, první slovanský studentský
spolek v Rakousku. Mezi aktivní přátele Lužice
patřili např. Josef Dobrovský, František Palacký,
T. G. Masaryk, ale i Ĺudovít Štúr. V současnosti
má na dobrých vztazích mezi Čechy a Lužickými
Srby zásluhu zejména Společnost přátel Lužice.
Na Univerzitě J. E. Purkyně v Ústí nad Labem a
na Univerzitě Karlově existuje studium sorabistiky,
jež se zabývá lužickosrbskou literaturou
i jazykem.

A pokud byste chtěli o Lužických Srbech znát
trochu více, nabízím internetové adresy:
http://www.luzice.cz, http://www.luzicke-hory.cz,
http://luzice.webpark.cz.

Jindřich Mareš

Předkládáme Vám opět další tři zajímavé a
snad i jednoduché hádanky zaměřené trošku
na úsudek:

1. 70 % černobílé fotografie tvoří černá a 30%
bílá barva. Kolik procent fotografie bude
představovat bílá barva, zvětšíme-li fotografii
o 10%?

2. Tři kamarádi počítali, kolik peněz naspořili
za týden. David, který šetří více, má třikrát více
peněz než Tom. Richard, který šetří na nový byt,
má však dvakrát více peněz než David.
Dohromady mají 600 korun. Kolik peněz má
po tom týdnu každý z nich?

3. Hanka je čtyřikrát tak stará jako její
kmotřenec Martin. Před pěti lety byla Hanka
sedmkrát tak stará jako Martinovo dvojče. Kolik
je nyní Hance let?

Takže opět hodně úspěchů při řešení.

Luděk Sklenář

Pohádky
V hodinách slohu jsme psali práce na téma:

Zmodernizované pohádky upravené do dnešní
podoby. Další z nich vám nabízíme k přečtení.

O Smolíčkovi
Smolíček žil se svou maminkou kozou v paneláku

v New Yorku. Koza chodila na pastvu
do supermarketu a Smolíčka nechávala doma,
aby si hrál na počítači. Jednou, když koza byla opět
na pastvě, přišly za Smolíčkem Jeskyňky. Prosily,
aby jim otevřel dveře, že si chtějí také zahrát
na počítači. Slibovaly mu sladkosti, prosily a prosily,
až jim Smolíček otevřel dveře. Jeskyňky vběhly
do bytu, ukradly co viděly a Smolíčka vzaly s sebou.
Když se koza vrátila z pastvy, našla byt prázdný.
V televizi nechala vyhlásit celostátní pátrání
po Smolíčkovi. Na televizní výzvu se přihlásil jeden
bezdomovec, který viděl, jak Jeskyňky se
Smolíčkem jedou na motorce směrem k perníkové
chaloupce. Koza hned nasedla do tramvaje a jela
po vůni perníku k chaloupce. Tam našla Smolíčka
upatlaného od perníku a uplakaného steskem
po mamince. Koza Jeskyňky svou chytrostí ošálila
a ty skončily na lopatě v peci. Smolíček s maminkou
se tak mohli vrátit domů.

Markéta Švestková, žákyně 4. B


